
Dálkové ovládání 

Prvním oborem, kde bylo použito dálkové ovládání, bylo – jak jinak v tomto 

světě – vojenství. Byly to radiem řízené motorové lodě, které vyvinuli Němci 

k ničení nepřátelského námořnictva během I. světové války. Během II. světové 

války k tomu přibyly dálkové řízené bomby a jiné zbraně. 

Prvním mírovým použitím bylo dálkové otvírání garážových vrat, které se 

objevilo v USA koncem 40. let 20. století.  

V 50. letech se pak objevilo první dálkové ovládání televizních přijímačů. Pod 

pojmem “dálkové ovládání” si ale v tomto případě nemůžeme představovat 

totéž, co pod tímto pojmem známe dnes. Tehdejší dálkové ovládání bylo stejně 

dálkové jako “dálkové ovládání” dětských autíček, která byly spojena vzájemně 

bowdenem. Také z televizních přijímačů byla vyvedena “pupeční šňůra” a 

všechny příkazy se přenášely kabelem, včetně řízené motorku pro ladění stanic. 

Toto ovládání bylo celkem nepohodlné a o kabel se často zakopávalo, což 

mnohdy nezůstalo bez následků. Skutečné bezdrátové dálkové ovládání se 

objevilo až v roce 1955. Jeho autorem byl Eugene Polley a bylo založeno na 4 

fotobuňkách ve 4 rozích televizního přijímače. Ale tento způsob se neukázal 

jako spolehlivý: televizní přijímač ovládalo i slunce, když se dostalo do pokoje. 

Nicméně tato koncepce ovládání televizního přijímače se líbila a tak se hledal 

dokonalejší způsob. Tehdy mnoho možností nebylo. Nejjednodušší se zdálo 

použití radiových vln. Ale ouha! Radiové vlny procházejí zdí a tak délkové 

ovládání “ovládalo” i sousedův přijímač.  

Což takhle použít zvuk? Konstruktéři se však domnívali, že by zvukové signály 

působily rušivě a navíc nebylo jednoduché najít takovou frekvenci, která se 

v domácnosti nevyskytuje a ani nevychází z televizního přijímače. 

Od zvuku už nebylo daleko k ultrazvuku, tj. zvuku o frekvenci vyšší než 

můžeme slyšet. A tak byl Dr. Robert Adler pověřen vedením týmu techniků pro 

nalezení způsobu použití ultrazvuku v domácnosti, jako nového kroku 

k dálkovému ovládání.  

Toto ovládání bylo čistě mechanické, nepoužívalo žádné baterie. Bylo tvořeno 4 

hliníkovými tyčemi o různé délce (ladění nahoru a dolů, vypínání zvuku a 

přístroje) a pružinovým mechanizmem s “kladívkem”. První přístroje tohoto 

typu se objevily koncem roku 1956. 



Přestože toto zařízení zdražilo televizní přijímače asi o 30% (ultrazvukový 

přijímač v televizním přijímači měl navíc 6 elektronek), byl to technický úspěch 

a v pozdějších letech byl přebíráno ostatními výrobci. 

V 60. letech se objevily tranzistory a neodolalo jim ani dálkové ovládání. To 

bylo modifikováno, zvuk by vytvářen elektronicky, dálkové ovládání bylo 

napájeno bateriemi. Tento způsob se udržel až do začátku 80. let. Za tu dobu se 

prodalo 9 milionů kusů. 

To už se objevil nový hit, infračervená dioda. Tyto diody jsou schopny emitovat 

a přijímat světelný paprsek o nízké frekvenci, který je pro lidské oko 

neviditelný.  

Dálkové ovládání založené na tomto principu se používá dosud. Má mnoho 

výhod a používá se dodnes. Ovládání mohou mít i 50 tlačítek Postupně se 

ovládání začala používat i u jiných přístrojů: u videí, věží, satelitů, kamer, 

fotoaparátů, k ovládání dveří atd. Existují i univerzální dálková ovládání a 

dokonce taková, která jsou součástí náramkových hodinek. Až se někdy zdá, že 

název toho prvního – “líné kosti” – už nemohl být výstižnější. 

 

Deskové hry 

Deskové hry jsou takové, ke kterým je potřeba zvláštního plánu zhotoveného na 

hrací ploše. Jak už z názvu vyplývá, bývá takový plán zhotoven na desce, ať už 

kartónové, dřevěné, kamenné či umělohmotné. Po této desce se podle určitých 

pravidel tahá tzv. kameny, opět z různého materiálu, různého tvaru i barev.  

Ve své podstatě existují dva základní druhy her. Tu první skupinu bychom 

mohli nazvat hry strategické. U těchto her je úkolem např. zaujmout co největší 

plochu plánu, vyřadit co nejvíce protivníkových kamenů atd. Druhou skupinu 

her tvoří v podstatě hry svým způsobem závodní, kdy se jedná o to, dostat se co 

nejdříve na určené místo. Samozřejmě, že je mnoho her, které jsou kombinací 

obou těchto skupin.  

Deskové hry patří v oblasti zábavy k těm nejdůmyslnějším lidským vynálezům. 

Objevují se teprve u těch národů, které dosáhly vysokého stupně vyspělosti. 

Nejstarší zachovaná desková hra pochází od Sumerů. Britský archeolog 

Leonhard Wooley ji nalezl při vykopávkách královského města Ur na konci 20. 

let minulého století. Byla to plochá skříňka s herním plánem s 20 čtvercovými 

poli. V zásuvce na boku skříňky bylo 14 hracích kamenů (7 bílých a 7 černých) 

a 3 hrací kostky ve tvaru pyramidy. Nález pochází z doby cca 2500 let př. n. l. 



Jak se však tehdy tato královská hra hrála, není známo. Dokládá to však, jak 

dlouhým vývojem deskové hry prošly. Podobná hra byla nalezena také 

v Egyptě, je však asi o 1500 let mladší. Druhá nejstarší desková hra je go. Go 

vzniklo v Číně ve 2. tisíciletí před naším letopočtem. Patřilo zde mezi 4 základní 

lidské dovednosti spolu s poezií, malířstvím a hudbou. Z Číny se přes Koreu a 

Japonsko hra dostala až k nám (na začátku 60. let minulého století).  

Deskové hry se hrály také i v Řecku a Římě. Asi nejstarším doloženým 

prapředkem šachu je tzv. čaturanga, která vznikla v Indii v 6. stol. n. l. Byla to 

bitva 4 armád. Dva hráči hráli proti druhým dvěma a každý ovládal 4 armádní 

jednotky. Hrací deska měla 64 polí. Postupem doby různých her přibývalo. Dnes 

jsou všeobecné známé např. mlýn, halma, člověče nezlob se atd. Jsou však také 

strategické hry čerpající náměty z historie nebo i současnosti (Tažení Alexandra 

velikého, Punské války, Waterloo, automobilové závody, různé 

vědeckofantastické náměty atd.).  

 

                                .Fotografický přístroj 

Přístroj známý jako temná komora či camera obscura se stal se oblíbenou 

pomůckou malířů už od doby Leonarda da Vinci, neboť soustava čoček uvnitř 

tohoto přenosného zařízení vrhala na skleněnou vybroušenou desku odraz, podle 

něhož mohl umělec kreslit.  

Téhož principu používal od roku 1816 Francouz Joseph Nicéphore Niepce při 

svých pokusech při vytvoření fotografie. Úspěch se dostavil až po deseti letech v 

roce 1826. Tento rok se uvádí jako datum vynálezu fotografického přístroje (v 

St-Loup-de-Varennes ve Francii). Niepcův přístroj se skládal ze dvou dřevěných 

skříněk. V jedné byly čočky ve druhé skleněná deska (matnice). Aby se 

vzdálenost mezi oběma skříňkami mohla měnit podle potřeby na zaostření, byly 

obě spojeny měchem.  

Niepcovým konkurentem a partnerem byl Louis Jacques Mande Daguerre, který 

roce 1839 zhotovil první snímek tzv. daguerrotypií. Tentýž rok se začal prodávat 

první fotografický aparát vyrobený Alphonsem Girouxem a každý exemplář nesl 

Daguerrův podpis. V roce 1835, pořídil svůj první fotografický snímek i aparát 

anglický soukromý badatel W. H. Fox Talbot. Použil aparát založený na stejném 

principu jako camera obscura, měl však velmi malé rozměry, přibližně 6 cm. 

Jeho manželka říkala tomuto primitivnímu zařízení “past na myši”.  

Vývoj fotoaparátu šel poměrně rychle kupředu, ruku v ruce s vývojem vlastní 

fotografie. V roce 1888 vyrobila firma Eastman Dry Plate Company v 



Rochestru ve státě New York přenosný fotoaparát značky Kodak. Prvním 

sloganem firmy bylo “Vy stisknete spoušť, my uděláme ostatní.” Na tehdejší 

dobu to bylo něco neuvěřitelného, neboť kdo tehdy fotografoval, musel být 

téměř chemikem. Ve své podstatě to však byl pouze obchodní trik, nikoliv 

technická novinka: přístroj byl vybaven svitkem papíru na 100 fotografií, po 

jejichž exponování se přístroj poslal firmě, která zhotovila fotografie a společně 

s přístrojem zaslala zpět. O rok později představil Kodak první celuloidový 

svitkový film a v roce 1896 už vyrobil 100 000 kus. V roce 1900 začala výroba 

fotoaparátu Kodak Brownie, který se prodával za neuvěřitelný 1 dolar a tak byl 

lehce přístupný.  

Tak byly položeny základy moderní fotografie. Na jejím principu se během 

vývoje změnilo jen velmi málo, vznikla však řada firem, jejichž přístroje se ve 

světě fotografie staly pojmem. V roce 1924 to např. byla firma Leitz, která přišla 

na trh s fotoaparátem Leica na tzv. kinofilm, tj. 35 mm film. Vzhledem k malým 

rozměrům filmu se tento přístroj stal velice oblíbený, zejména mezi novináři-

dokumentaristy. V roce 1947 představuje Edwin Herbert Land tzv. instantní film 

a zakládá Polaroid Land Company. Ve fotoaparátu této značky je negativ v něm 

vyvolán chemikálií uvolněnou ihned po expozici, takže snímek je okamžité 

hotový.  

V 70. letech začal Kodak vyvíjet “bezfilmový” fotoaparát. Avšak teprve po 20. 

letech se objevily první komerční digitální přístroje. I když kvalita snímků běžně 

nemůže soupeřit s “filmovými” fotoaparáty, pro běžné potřeby vyhovují a pro 

práci s počítačem a internetem jsou téměř nepostradatelné. 

 

.Holicí strojek  

Po tisíce let muži svádějí se svými vousy nekonečný boj. Na obličeji je jich asi 

25 000 a za rok narostou o 125 - 150 mm. Průměrný muž stráví holením za život 

3 000 hodin. 

Historie holení nás vrací zpět až do doby kamenné, asi 100 000 let př. n. l. 

Starověké jeskynní malby ukazují, že muži již záhy objevili způsoby, jak 

odstranit vousy z tváře. Zpočátku je jednoduše vytrhávali použitím lastur 

(škeblí) jako pinzet (kleští). Nejstarším objeveným holicím nástrojem byly 

čepelky z pazourku zhotovené cca 30 000 let př. n. l. Trvalé holicí nástroje byly 

vyrobeny až po vzniku metalurgie: V Indii a Egyptě byly nalezeny měděné 

břitvy vyráběné počínaje rokem 3 000 př. n. l. Zvyk holit si obličej přejali kolem 

roku 330 př. n. l., za vlády Alexandra Velikého Řekové a Římani. 



V 18. století se v anglickém Sheffieldu začaly vyrábět přímé ocelové břitvy. Ale 

tyto břitvy se rychle otupily a tak se musely pravidelně ostřit, aby se mohly 

opakovaně používat. V 19. století se začalo používat holicí mýdlo a vody po 

holení. 

"Otevřená břitva je na světě už několik století a stejné dlouho si s ní muži 

pravidelné zraňují tvář", tak nějak uvažoval v roce 1895 King Camp Gillette, 

obchodník z Wisconsinu, ve chvíli, kdy se jednou takovou pořezal. A navíc ho 

napadlo, že vlastně jediná funkční část z celé břitvy je její ostří. Několik let 

předtím mu jeho zaměstnavatel  řekl: "Proč nepřijdeš na něco, co se dá použít 

jen jednou a pak se to vyhodí? Zákazník se pak bude pravidelně vracet." Jeho 

slova si Gillette připomněl, když dostal nápad připevnit k držátku slabý plátek 

oceli s velmi ostrou čepelí, který by se po použití vyhodil. Problém, jak tento 

slabý plátek oceli vyrobit, vyřešil William Nickerson, mechanik, kterého Gillette 

zaměstnával na částečný úvazek. Společnost na výrobu prvních žiletek The 

American Safety Razor Company byla založena v roce 1901, Nickerson 

kompletně dořešil problém v roce 1902 a výrobu zahájili roku 1903. Během 

prvního roku byl prodej katastrofální 51 holicích strojků a 168 čepelek. 

Vypadalo to, že Gillette na svém vynálezu nezbohatne! V následujícím roce aniž 

by tu byl nějaký zjevný důvod se však nová žiletka stala velmi populární, a tak 

se prodalo 90 000 holicích strojků a téměř 12,5 miliónu čepelek. V Británii se 

nové žiletky začaly prodávat se stejným úspěchem o rok později. Gillette věděl, 

že se jeho čepelky používají, dokud se neztupí a ne jen jednou, jak si původně 

představoval. Této skutečnosti však využila až v roce 1956 britská firma s 

dlouhou tradicí Wilkinson Sword, která vyráběla meče a později i zahradní 

nářadí. Výsledkem její snahy byla první holicí čepelka z antikorozní oceli, která 

se neměla otupit ani po několikerém použití. 

V dalším vývoji se místo čepelek objevily "kazety" s navinutým nerezovým 

páskem (připomínající tak trochu magnetofonovou kazetu), který byl z jedné 

strany naostřen. Po otupení se pásek pouze odvinul a pokračovalo se v holení. 

Dnes opět zvítězila myšlenka výroby na jedno použití (nebo spíše myšlenka 

"vydělej, co můžeš"), kdy místo jednoduché a levné žiletky s dvojím ostřím jsou 

na trhu hlavice s jedním - i když často dvojitým -  ostřím.  

 

Hromosvod 

V roce 1749 nabídla Akademie v Bordeaux ve Francii cenu tomu, kdo prokáže 

souvislost mezi elektřinou a hromem. Benjamin Franklin z USA, který se živě 

zajímal o vědu, se sice o cenu neucházel, nicméně právě podle Franklinova 

návrhu postavil Thomas Francois Dalibard (1703 - 1779) železnou tyč dlouhou 



kolem 12 m. Ustanovený strážce Coiffier uviděl za blížící se bouřky, 10. května 

1752, přeskakovat z tyče jiskry dlouhé až 4 cm. Ač šlo o nepochybný úspěch a 

potvrzení Franklinovy myšlenky, ten sám s výsledkem plně spokojen nebyl, 

protože nebyla naplněna jeho představa o "odsátí" blesku přímo z bouřkového 

mraku. A tak v roce 1752 vypustil Franklin za bouřky do mraků draka a na dolní 

konec mokrého konopného provázku přivázal kovový klíč. Při přechodu 

bouřkového mraku pozoroval, že se volná vlákna provázku ježí a vzájemně 

odpuzují. Když přiblížil ke klíči kotník, došlo k výboji, provázeným 

přeskočením jiskry. Důkaz, že blesk je elektrické povahy, byl experimentálně 

podán: elektrický náboj je obsažen v blesku, nikoliv v hromu.  Logika mu 

napovídala, že má-li uhodit blesk, bude lépe, uhodí-li do kusu železa než do jeho 

domu. Prvé bleskosvody byly instalovány  na budovy State House a Academy 

Building ve Filadelfii. Potvrzení Franklinovy domněnky obletělo evropské 

vzdělance stejně jako zpráva o tragédii Estonce George Wilhelma Richmana, 

zabitého bleskem při experimentování s atmosférickou elektřinou v roce 1753. 

To bezesporu podnítilo další pokusy. 

Nezávisle na Franklinovi se pokusy s atmosférickou elektřinou zabýval český 

přírodovědec, vynálezce a kněz Prokop Diviš. Na jejich základě vztyčil roku 15. 

července 1754 v Příměticích u Znojma prvý uzemněný hromosvod ve snaze 

předcházet bouřkám vysátím atmosférické elektřiny z mraků. Jeho "povětrnostní 

stroj" sestával z dřevěného stožáru vysokého 42 m, pobitého plechem. Na 

ramenech bylo umístěno několik set kovových hrotů. Stožár byl stabilizován 

třemi řetězy, které byly vodivě připevněny k železným zemnicím kuželům v 

zemi. Hromosvod znamenal první praktické využití vědeckých poznatků o 

elektřině.  

Nápad se ujal, ale ne bez problémů. Část duchovenstva měla proti užití 

bleskosvodu námitky, protože podle nich byl blesk výrazem božího hněvu. 

Francouzský vědec zase došel k závěru, že bleskosvody přitahují blesky, a proto 

budovy nechrání, ale naopak je vystavují nebezpečí. A opět ve Francii postavili 

jistého muže před soud pro rouhačství, neboť si troufal provokovat Boha 

vztyčením bleskosvodu. Ve Velké Británii byla první veřejnou budovou 

chráněnou bleskosvodem katedrála sv. Pavla. Stalo se tak v roce 1770. O rok 

později byl bleskosvod instalován na kostel sv. Jakuba v Hamburku.  

Často se diskutuje otázka, kdo byl první? Diviš nebo Franklin? Z hlediska 

technického pokroku to však není důležité. 

 

 



Chladnička 

Ochlazování vody pomocí některých chemických reakcí znali Číňané už ve 12. 

století. V Evropě metody chlazení nápojů poprvé vyzkoušel a ve svém spisu 

Methodus refrigerandi ("Metoda chlazení") popsal lékař Blasius Villafranca. 

Roku 1607 vyrobil prý první umělý led v Evropě L. Tancredus. V roce 1676 byl 

ve Francii ustaven cech mistrů chladičů ovoce a květin s více než 250 členy. 

Bezprostředními předchůdci dnešních chladniček byly ledničky, které využívaly 

chladicí schopnosti přírodního ledu. Objevily se v Anglii okolo roku 1790, měly 

plechové obložení mezistěn, do kterých se vkládaly kostky ledu. Jejich vynález 

se připisuje skotskému lékaři W. Cullenovi, ve Francii si podobnou ledničku 

nechal roku 1801 patentovat Focard-Chateau. 

Chlazení přírodním ledem se udrželo poměrně dlouho. Ještě v padesátých letech 

bylo možno v zimě na zamrzlých řekách a rybnících vidět řezání ledových 

kvádrů. Ty pak byly uskladněny v ledárnách, kde vydržely až do příští zimy. 

Spoléhat se však na přírodní led bylo nejisté a tak se vynálezci snažili 

zkonstruovat stroj na výrobu umělého chladu. Prvního úspěchu dosáhl americký 

vynálezce Jakob Perkins, který roku 1834 obdržel patent na chladicí stroj s 

éterovými parami, chladicím hadem a výparníkem. 

Pravým "otcem" umělého chlazení se však stal Francouz Ch. Tellier. Nejprve 

(roku 1869) zařídil chlazení masa ve čpavkovém chladicím stroji na parníku 

City of Janeiro a později postavil velké chladírny poblíž Paříže.  

Zařízení té doby se však pro domácnost nehodilo. Už jenom svými rozměry by 

zabralo celou kuchyň. Obrat způsobil až v roce 1875 německý fyzik Karl Paul 

Gottfried von Linde se svým čpavkovým chladicím strojem stroj s 

kompresorem. Bezkompresorová absorpční chladnička byla vyrobena roku 1923 

ve Švédsku.  

První zelenina, ryby a maso zmražené v balíčcích se dostaly do prodeje v roce 

1930. První potraviny před zmražením tepelně zpracované tak, že je stačilo 

doma jen ohřát, byly dány do prodeje roku 1939. 

A na jakém principu chladničky pracují? Celá činnost chladicího zařízení je 

založena na zvláštní vlastnosti chladiva: To se musí jednak odpařovat při 

nízkém tlaku a teplotě a odnímat tak svému okolí teplo a jednak musí 

kondenzovat (zkapalňovat) při vyšším tlaku a teplotě a tak předávat svému okolí 

teplo. Odpařování při nízké teplotě je právě jádrem chladicích zařízení, naopak 



kondenzace při vyšší teplotě je zase podstatou tzv. tepelných čerpadel 

používaných k vytápění. 

V kompresorových chladničkách tedy obíhá chladivo tak, že kompresor (to je 

"to černé vrčivé" vzadu dole) nasává páry chladiva z výparníku (to je ta 

"skříňka" uvnitř nahoře, kde potraviny zmrznou), stlačuje je a vhání do 

kondenzátoru (to je to černé "mřížoví" vzadu), kde zkapalní. Pak se chladivo 

vrací zpět do výparníku. Tam se chladivo teplem odebíraným potravinám 

odpařuje, které tak ochlazuje. Páry opět nasává kompresor a celý cyklus se 

opakuje, dokud se vnitřek chladničky neochladí na teplotu nastavenou 

termostatem (to je ten "čudlík" s čísly uvnitř chladničky). 

V absorpčních chladničkách je chlazení založeno na principu absorpce - 

pohlcování jedné látky druhou, doprovázené tepelnými změnami. Hlavní částí 

absorpčního chladicího zařízení jsou výparník, absorbér (pohlcovač), vypuzovač 

a kondenzátor. Zahříváním chladiva s vodou ve vypuzovači buď elektrickým 

topným tělesem (elektrické absorpční chladničky) nebo plynovým hořákem 

(plynové absorpční chladničky) se z vody vypuzují páry chladiva, proudí do 

kondenzátoru, kde zkapalňují. Odtud je kapalné chladivo vedeno do výparníku. 

Cyklus je tedy stejný jako u kompresorové chladničky (kompresor je tu 

nahrazen výparníkem a absorbérem). Výhodou absorpčních chladniček je 

bezhlučný chod, nedokáží však vychladit vnitřní prostor na tak nízkou teplotu 

jako stejně velké kompresorové chladničky, protože mají nižší účinnost (provoz 

je i finančně náročnější). 

V poslední době získávají stále větší oblibu samostatné mrazáky. Díky tomu, že 

v celém prostoru lze dosáhnout velmi nízké teploty (až -30°C), vydrží v nich 

potraviny čerstvé velmi dlouho. 

 

Injekční stříkačka 

Různé způsoby nitrožilní injekce a infuse se začaly zavádět už kolem roku 1670. 

Avšak těmi, kteří první vyvinuli injekční stříkačku a vhodnou jehlou, která by 

propíchla kůži, byli Charles Gabriel Pravaz a Alexander Wood. V roce 1850 

začal skotský fyzik Wood experimentovat s dutou jehlou při podávání léků. 

Závěry své práce zveřejnil v edinburghském lékařském časopise. Přibližně 

v téže době francouzský lékař Pravaz z Lyonu vytvořil podobnou injekční 

stříkačku, která se v mnoha ordinacích rychle rozšířila (Pravazova injekční 

stříkačka). Poprvé se tyto podkožní injekční stříkačky používaly k podávání 

utišujícího morfia. Později americký mikrobiolog Benjamin A. Rubin dalším 

vypracováním běžné injekční stříkačky vyvinul očkovací injekční stříkačku.  



V roce 1956 Colin Murdoch, lékárník na Novém Zélandu, si nechal patentovat 

jednoúčelovou injekční stříkačku z plastu (Colin má asi 64 patentů), která měla 

nahradit skleněné stříkačky. Se svým patentem kupodivu u zélandských úřadů 

neuspěl. Patent na jednoúčelovou injekční stříkačku obdržel i Američan Phil 

Brooks v roce 1974. Později americký chemik Mark Prausnitz společně 

s elektrotechnikem Markem Allenem vyvinuli prototyp mikrojehlového 

přístroje, které má na 400 mikrojehel silných jako lidský vlas. Tyto jehly jsou 

tak malé, že lék může být podán kůží, aniž by zasáhl nervové buňky, které 

způsobují bolest.  

 

Kompas 

Tajemný černý nerost, který přitahoval železo, zřejmě znali lidé již před 

tisíciletími. Jeho objev je v řecké báji připisován jinak neznámému pastýři 

Magnésovi, jemuž uvízly v zemi hřebíky z bot a špička z hole, když na tento 

nerost šlápl. Znal ho i řecký učenec Thales z Milétu žijící v 6. stol. př. n. l. 

Řekové tento nerost s neobyčejnými vlastnostmi poznali při kolonizaci Malé 

Asie, kde se v určitých lokalitách volně vyskytoval (dnešní západní část 

Turecka). Nazvali ho rovněž magnés, ale spíše podle místa nálezu (Magnésiá) 

než podle pastýře. 

V té době už Číňané tento nerost dávno znali. Všimli si, že pokud má vhodný 

tvar (tyčkovitý) a možnost volného pohybu (otáčení), zachovává si stálou 

orientaci. Tak vznikly první primitivní kompasy. Byly však používány jen 

v čínském umění zvaném Feng Shui. Jeho přívrženci věří, že orientace nábytku, 

budov a hrobů podle kompasu harmonizuje jejich život s “kosmickým dechem”. 

Dnes víme, že “tajemným černým nerostem” nebylo nic jiného než 

nejvydatnější železná ruda (obsahuje až 70 % železa) známá jako magnetit 

(magnetovec), chemicky oxid železnato-železitý (u nás se v malém množství 

vyskytuje v oblasti Kutné Hory). 

V 11. století Číňané kompas zdokonalili vytvořením tzv. plovoucího neboli 

vodního kompasu. Jeho konstrukce spočívala v tom, že do nádobky s vodou 

umístili dřevěný plovák a na něj připevnili magnetit tyčkovitého tvaru. 

Vlastnosti takto zdokonaleného kompasu jim umožnily ho využít k navigaci lodí 

místo Slunce, Měsíce nebo Severky.  

Sto let později byly tyto kompasy používány i na evropských lodích. Později se 

zjistilo, že stejným způsobem jako magnetit může být v kompasu použita 

ocelová “jehla”, která se třením o magnetit sama zmagnetizovala. 



Orientace lodí podle kompasu umožnila mořeplavcům vydávat se na stále 

odvážnější plavby. Kompas byl nezbytným pomocníkem i Kryštofu Kolumbovi 

na jeho objevných cestách do Ameriky. Při nich zjistil, že Polárka, kterou 

považovali za “pevný bod” na severu, přesně na severu není a “rotuje” po obloze 

tak jako ostatní hvězdy. 

Dnes mají jednoduché kapesní kompasy střelku výkyvně upevněnou na čepu ve 

středu větrné růžice. Větší kompasy mají dvě nebo více “střelek” upevněny na 

spodní straně větrné růžice, která se v tomto případě otáčí (tuto konstrukci 

používal Kolumbus).  

A proč se vlastně střelka kompasu stále natáčí do směru sever-jih? Protože naše 

Země je jedním velkým magnetem a jako každý magnet má i ona severní a jižní 

magnetický pól, jimiž probíhají magnetické siločáry. Magnetická střelka se pak 

orientuje ve směru těchto siločar (z toho je zřejmé, že v oblastech kolem 

magnetických pólů nelze kompasu použít, neboť by ukazoval “do země”). 

Avšak žádný kompas neukazuje zcela přesně. Proč? Příčin je několik. Především 

je to proto, že se magnetické póly neshodují s póly zeměpisnými (odchylka je 

přibližně 2 100 km) a navíc stále “cestují”. Polohu střelky ovlivňují i ocelové 

předměty: Čím jsou větší, tím více. V takové “kleci” je kompas dokonale 

zmaten. Rozdíl mezi magnetickými a zeměpisnými póly se nazývá deklinace a 

je známa pro všechna místa na Zemi takže s ní lze počítat. Ovlivnění střelky 

ocelovými předměty lze kompenzovat např. přídavnými magnety, pomocí 

kterých se poloha střelky “kalibruje” (např. na lodích) nebo je nutno použít 

kompas na jiném než magnetickém principu, např. gyroskop (např. v letadlech).  

 

Kopírovací papír 

Uhlový papír, lidově zvaný kopírák, je tenký papír potažený směsí vosku a 

černých pigmentů, používaný mezi dvěma nebo více archy papíru k vytvoření 

kopie textu. I když se dnes už používá málo, protože byl nahrazen moderními 

kopírovacími stroji, v určitých případech se užívá stále. Má výhodu v tom, že 

nevyžaduje žádné investice a i kopie vycházejí velmi levně. Nevýhoda je v tom, 

že kopie se vytváří přímo při psaní, nelze ji tedy zhotovit dodatečně a navíc je 

nutno prát buď ručně propiskou, nebo na psacím stroji. Také kvalita kopie 

z dnešního hlediska se nevyrovná originálu. 

Jak vznikl kopírovací papír? Jeho začátky jsou nejisté. Mimo jiné také proto, že 

byly používány k jinému účelu. Nicméně poprvé bylo použito termínu “uhlový 

papír” v roce 1806, kdy Angličan Raplh Wedgwood dostal patent na svůj 

“stylografický papír”. Ve stejnou dobu také Ital Pellegrino Turri vyrobil “černý 



papír”. V obou případech však tyto mastné papíry potažené sazemi byly určeny 

ke psaní slepým, ať už ručně nebo na zařízení podobném psacímu stroji.  

Teprve později přišel Raplh Wedgwood na myšlenku použít uhlový papír ke 

zhotovování kopií obchodních dopisů. Na rozdíl od dnešního způsobu se však 

tehdy začaly kopie vytvářet tak, že se psalo kovovým hrotem na papír, pod 

kterým byl oboustranný kopírovací papír. Kopie se vytvořila na dalším papíru 

pod kopírákem a zároveň se “zviditelnil” originál na rubové straně. Text byl sice 

zrcadlově převrácen, ale protože papír byl slabý, nechal se text číst z přední 

strany, tedy normálně. 

Nicméně na větší rozšíření musel kopírovací papír počkat více než 40 dalších let 

a teprve vynález psacího stroje se zasloužil o jeho masivní rozšíření. Tam byla 

výhoda v tom, že originál byl psán přes pásku psacího stroje a kopírák se tak 

mohl být jednostranný ke zhotovení kopie. Původně se kopíráky vyráběly ručně 

a natíraly štětce, teprve později firma L.H. Rodgers & Co. vyvinula stroj 

k potahování papírů směsí vosku a černých pigmentů.  

 

Kopírka 

Chester F. Carlton, mladý Američan pocházející z chudé rodiny, pracoval u 

jedné firmy vyrábějící elektrické komponenty. Chester tam analyzoval patenty. 

Jeho práce mj. spočívala v tom, že musel vypracovávat kopie podkladů pro 

registraci patentů pro patentový úřad. Tyto kopie musel vypracovávat ručně, 

případně zasílat výkresy firmám zhotovujícím fotokopie. To mu zabralo hodně 

času. Navíc byl krátkozraký a trpěl zánětem kloubů. 

V té době sice existovaly způsoby pořizování kopií textu i obrázků (výkresů), 

měly však minimálně 2 nevýhody. Ta hlavní spočívala v tom, že už od počátku 

se muselo počítat s tím, že se z originálu budou kopie dělat. Pokud šlo o text, ten 

se musel napsat na zvláštní blánu, ze které se pak v lihovém přístroji vytvořil 

omezený počet kopií. Výkresy musely být narýsovány na zvláštním průsvitném 

(pauzovacím) papíru, který se pak v kopírce prosvítil na speciální fotocitlivý 

papír. Ten se pak musel vyvolat v parách čpavku. Druhou nevýhodou bylo to, že 

tyto kopie sice byly kopiemi textů či výkresů ale od originálů se vzhledově 

velmi lišily (u staršího způsobu kopírování výkresů se dokonce získával pouze 

modrý negativní obraz). Chester věděl, že musí existovat lepší způsob pořízení 

kopií. Snil o kopírce, která by takovou práci udělala stiskem tlačítka. 



Začal pracovat v kuchyni svého domu, aby tam našel vhodné řešení. Měl 

představu využít ke kopírování tzv. fotovodivosti, to je jevu, při kterém některé 

materiály po osvětlení mění své elektrické vlastnosti.  

Po 3 letech práce, v říjnu 1938, použil se svým asistentem této fotovodivosti k 

přenosu obrázku z diapozitivu ze skleněné desky na kovovou. Potřeboval k tomu 

elektrický proud, ostré světlo a práškovou síru. Z kovové desky přenesl obrázek 

na voskovaný papír. Tomuto způsobu se začalo říkat elektrografie. Jedná se o 

elektrostatický tisk, kdy tiskovou formou je deska nebo váleček z polovodiče, na 

kterém vzniká latentní (neviditelný) obraz změnou elektrického náboje. Ten se 

zviditelní vhodným práškem (tonerem) a přenese na kopii. Chester tento proces 

dále vylepšil a obdržel za něj patent. 

Dalších 6 let strávil tím, že jezdil po Státech a nabízel svůj patent ke koupi 

společnostem, které vyráběly zařízení pro kanceláře. Všechny velké a známé 

firmy ho odmítaly. Až konečně roku 1947 našel malou společnost Haloid 

vyrábějící fotografický papír. Ta koupila jeho práva a změnila název z původní 

elektrografie na xerografie. Název vznikl složením dvou řeckých slov - xeros 

(suchý) a graphein (psaní). 

V dalších 10 letech Haloid hodně investoval do dalšího vývoje s částečným 

úspěchem. V roce 1959 firma (přejmenovaná nejprve na Haloid Xerox a později 

jen Xerox) představila xerografickou kopírku nazvanou 914. Ta, na rozdíl od 

ostatních kopírek, používala běžný papír a měla jednoduchou obsluhu. To jí 

zajistilo stálý komerční úspěch v 60. letech 20. století. 

 

Kreditní karta 

Kreditní (platební) karty začaly používat ve Spojených státech během 20. let 

minulého století, kdy je olejářské společnosti a hotely začaly dávat svým stálým 

zákazníkům k použití uvnitř těchto organizací. 

Teprve v roce 1950 se objevily první univerzální kreditní karty. Byly vydány 

pro 200 zákazníků, kteří je mohli užívat v 27 newyorských restauracích. Karta 

byla ze silnějšího papíru (lepenky), bylo na ní zákazníkovo jméno a seznam 

restaurací, ve kterých platila. Zákazníci platili své organizaci měsíčně a majitelé 

restaurací pak platili společnost za použití služby. V roce 1958 se objevily první 

plastové karty a vytvořily nový způsob peněžního oběhu. 

Karta American Express byla zavedena nedlouho potom (1958). Následovala 

The Bank of America se svojí BankAmericard a některé další. Avšak tyto nové 



"plastové peníze" nezlidověly, dokud nebyl vyvinut magnetický kód v roce 

1970. Postupem doby se Bank Americard stala nejsilnější. V roce 1977 změnila 

jméno na Visa. V 90. letech minulého století byla nejrozšířenější kreditní kartou. 

Bylo jich v oběhu na 400 milionů a akceptovalo ji 12 milionů obchodníků. První 

kreditní karta u nás byla vydána v roce 1988.  

 

Lepidlo 

Tak, jako většinu technických znalostí, i lepidla a lepení odpozoroval člověk od 

přírody. Kdo by neznal slepování včelích pláství nebo vlaštovčích hnízd. Také 

žáby přilepují vajíčka k vodním rostlinám a z lepkavých výměšků si pavouci 

předou sítě. Stejně tak se např. pyl nalepuje na blizny a hmyzožravé rostliny 

tímto způsobem “chytají” své oběti. 

Není proto divu, že si člověk z přírody bral “její” lepidla. Byly to různé šťávy, 

pryskyřice, šelak (vylučovaný hmyzem) a škrob s přídavkem slin, krve, bílku a 

včelího vosku. Pravěcí lidé je používali k opravě a zhotovování nástrojů a 

pomůcek ze dřeva, keramiky a kůže. Egypťané používali živočišná lepidla ke 

spojování dýh, v nejrůznějších předmětech byla nalezena arabská guma, 

papyrové listy byly slepovány lepidlem z mouky a vody. 

Tato přírodní lepidla jsou ve své podstatě tvořena polymery. Přes své dobré 

vlastnosti však mají i některé nevýhody: neodolávají vodě, jsou většinou křehké 

a hodně se smršťují. 

Proto se, když to bylo díky novým poznatkům v chemii možné, začala vyrábět 

lepidla syntetická. I když lze k tomuto účelu použít i organické látky, je 

mnohem praktičtější použít např. ropu. 

Prvním syntetizovaným polymerem byl nitrát celulózy následovaný celuloidem. 

Avšak teprve fenolitické pryskyřice, představující druhou generaci polymerů, 

daly základ vývoji syntetických lepidel. Novou epochu znamenala pro lepidla 

hromadná výroba a později vývoj nových látek, které měly být lepeny. A, jako 

v mnoha jiných záležitostech, i zde vývoj výrazně urychlily válečné požadavky 

ve 40. letech 20. stol. Vytváření nových polymerů vedlo ke zrodu epoxidů a od 

roku 1950 také uretanů.  

Nyní si můžeme vybrat z množství 25 000 druhů lepidel, která vyrábí na 600 

firem. Přitom je zajímavé, že s pohými14 výrobky lze pokrýt celkovou potřebu z 

asi 85 %. 



V posledních letech proslula kyanakrylátová lepidla, známá jako vteřinová. Jsou 

to typická konstrukční lepidla. Zůstávají tekutá, pokud jsou ve styku se 

vzduchem. Vytvrzování začíná teprve tehdy, působí-li tlak mezi oběma povrchy 

a je-li přítomno malé množství zásady. Při spojování strojních součástí stačí i 

vlhkost obsažená ve vzduchu. Ale i tato lepidla mají svoji nevýhodu: aby déle 

vydržela, musejí se uchovávat v chladu a i tak jejich životnost zpravidla 

nepřekračuje záruční lhůtu.  

 

Mikroskop 

Již od pradávna toužil člověk vidět věci menší než ty, které mohl vidět pouhým 

okem. Prvním krokem k tomu bylo zvládnutí techniky broušení čoček do brýlí 

italskými mnichy ve 14. století. Tato technika se rychle rozšířila po Evropě. 

Někteří optici začali upozorňovat, že pomocí dvou čoček lze vidět věci zvětšené.  

Patrně jako prvý sestrojil použitelný mikroskop holandský brusič čoček a 

výrobce brýlí Zacharias Jansen někdy kolem roku 1590. Při jeho konstrukci 

použil jak konkávní (vyduté), tak konvexní (vypouklé) čočky. 

Italský astronom a matematik Galileo Galilei vylepšil Jansenův vynález a použil 

jej k vědeckým účelům, např. aby prozkoumal mravenčí oko. 

Ale teprve Anthony van Leeuwenhoek, holandský obchodník s látkami z Delftu, 

přispěl významnou měrou ke zdokonalení dosud primitivního přístroje. Jeho 

koníčkem bylo foukání skla a jemná práce s kovem. Vymyslel, jak přesně 

vybrousit čočky a jak je sestavit a upevnit, aby vytvořily silný zvětšovací efekt. 

Díky svému mikroskopu mohl zkoumat strukturu vláken látek, které prodával. 

Později začal také zkoumat listy, květiny a drobné organizmy, např. včely nebo 

vši. Studoval rovněž lidskou krev, kůži a vlasy. Jako první na světě viděl a 

popsal krevní buňky. 

Van Leeuwenhoek sice dokázal nedocenitelný přínos mikroskopu v mnoha 

oblastech vědy, jeho přístroj však byl jednočočkový. Tím byly možnosti 

mikroskopu značně omezeny (přestože jeho čočky zvětšovaly až 270x). V roce 

1665 vynalezl anglický fyzik a chemik Robert Hooke tzv. složený mikroskop 

s více čočkami. Zkoumal jím slabé plátky korku, který byl vyhledávaným 

materiálem loďařského průmyslu. Přitom zjistil, že živé látky jsou tvořeny 

buňkami. 

V lékařském světě použil mikroskop např. Francouz Luis Pasteur při objevu 

kvasinek nebo Robert Koch při objevu bacilů tuberkulozy a cholery.  



V 19. století prožívá mikroskop dramatický vývoj. Přispěli k tomu především 

Carl Zeiss, který věnoval významné úsilí výrobě mikroskopů, Ernst Abbe, jehož 

jména je spojováno s teoretickou studií optických principů a Otto Schott, který 

vedl výzkum optického skla. 

Optický (paprskový) mikroskop dosáhl ve 30. letech své teoretické hranice. Ta 

je limitována 500násobným nebo 1000násobným (2000násobným) zvětšením a 

rozlišením 0,2 mikrometru. Vědci však chtěli vidět detaily buněk. To 

vyžadovalo zvětšení řádově 10 000násobné. 

Bylo tedy nutno zkonstruovat mikroskop na jiném principu. Místo světelného 

paprsku se zde využívá elektronový paprsek (tok rychlých elektronů), místo 

skleněné čočky čočka magnetická. První mikroskop na tomto principu byl 

vyvinut v Německu v roce 1931 a zasloužili se o to především Max Knoll a 

Ernst Ruska. Byl to tzv. prozařovací elektronový mikroskop, kdy elektronové 

paprsky procházely zkoumaným předmětem a vytvořily stínový obraz (jako 

např. při promítání diapozitivu). Druhý typ elektronového mikroskopu, tzv. 

skenovací, se objevil v roce 1942, komerčně však byl požíván až kolem roku 

1965, kdy se podařilo zvládnout skenování vzorku (podobně jako např. při 

skenování fotografií). U tohoto typu mikroskopu je nutné urychlovací napětí pro 

elektrony 60 až 80 kV a jejich zvětšení je 30 000násobné a s kombinací 

s mikroskopem optickým až 100 000násobné. 

 

Upraveno ze stránek www.quido.cz/objevy 


